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جذابیت کاذب در بورس با معاملات صوری
جام جم

جام جم از مهندسی شاخص در بورس خبر داده است:  بورس نماد 
اقتصادی کشــور است اما این روزها با چالش هایی تازه دست و پنجه 
نرم می کند و مهندسی شاخص، اتهامی است که به بازار سرمایه وارد 
شده و برخی سهامداران خُرد نسبت به این موضوع اعتراضاتی دارند.
به گزارش جام جم، از یکی دو سال گذشته تاکنون سهامداران بازار 
سرمایه چند بار نسبت به عملکرد سازمان بورس انتقاد کرده اند و همین 
موضوع باعث شد تا در مدت دو سال اخیر دو بار رئیس سازمان تغییر 
کند.مهندسی شاخص بورس این روزها به یک بحران تبدیل شده به 
طوری که رسانه های حامی دولت از این موضوع انتقاد و گزارش هایی 
نیز در این زمینه منتشــر کردند. برخی کارشناســان نام این کار را 
بازارگردانی در بازار سرمایه می دانند اما بسیاری از سهامداران نسبت 

به عملکرد و نظارت سازمان بورس اعتراض دارند...
طی روزهای اخیر ســهامداران خُرد در تماس با روزنامه جام جم 
اظهار کردند:  شرکت های حقوقی که سهام های کلانی در اختیار دارند 
در هفته های اخیر برای بالا نگه داشتن شاخص در برخی موارد که رو 
به افت است، اقدام به خرید سهام می کنند تا شاخص را بالا نگه دارند 
و در زمانی که روبه افزایش و حباب قیمتی است، فروش را در برنامه 
قرار می دهند. در نتیجه این معاملات صوری، در حالی که بیشتر سهام 
شرکت ها نزولی است، شاخص بورس صعودی می ماند یا از شدت افت 

واقعی آن کاسته می شود...
دکتر مهدی تقوی، کارشناس اقتصادی به خبرنگار ما گفت: زمانی 
که کشور در رکود است مسئولان بازار سرمایه سعی دارند تا شاخص 
را به نوعی بالا نگه دارند و برای این کار برخی شرکت ها سهام یکدیگر 
را خریــداری می کنند تا آن را در پایه اصلی نگه دارند اما با این حال 
شاهد هستیم که بازار سرمایه از ابتدای سال تاکنون ضررهای زیادی 

به سهامداران متحمل کرده است.
وی افزود: برای رفع معضل بورس و فاصله گرفتن از تخلفات بورسی 
باید مشکل رکود اقتصاد را حل کنیم و به بنگاه های تولیدی سرمایه در 
گردش تزریق کنیم تا بتوانند با توان بهتری کار خود را ادامه دهند.

گمرکات شاهراه ورود کالاي قاچاق به ايران!
جوان

روزنامه جوان درباره قاچاق کالا گزارش داده است:  گمرك ایران را 
هم باید مبادي رسمي و هم غیررسمي کشور به شمار آورد چراکه به 
گفته سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز عمده کالاي قاچاق از 
گمرك وارد کشور مي شود که گویي تنها کمي نسبت به گذشته این 

روند تعدیل شده است.
به گزارش روزنامه »جوان«، گمرك هر کشوري محل ورود کالا به 
شکل قانوني است اما متأسفانه گمرك کشور در دولت یازدهم گویي 
عــلاوه بر ارائه خدمات براي ورود کالاي وارداتي به شــکل قانوني به 
قاچاقچیان نیز براي وارد کردن کالاي قاچاق نیز سرویس و خدمات 
مي دهد. براســاس آمارهاي رسمي ســالانه در حدود  55 تا 60هزار 
میلیارد تومان کالاي قاچاق وارد ایران مي شود، که عمده کالاي قاچاق 
از مبادي رسمي یعني گمرك جمهوري اسلامي ایران وارد مي شود.

در آخرین نشســت خبري ســتاد مبارزه با قاچاق کالا ارز وقتي 
خبرنگار روزنامه »جوان« از سخنگوي ستاد سؤال کرد که عمده کالاي 
قاچاق از چه طریقي وارد کشور مي شود وي عنوان داشت: برآوردهاي 
گذشته نشان مي داد که 50 تا 60 درصد کالاي قاچاق از گمرك وارد 

مي شود که کمي این مقوله تعدیل شده است.
حال اگر تنها نیمي از رقم 55 تا 60 هزار میلیارد تومان کالایي که 
در سال به شکل قاچاق وارد ایران مي شود از گمرکات کشور وارد شود، 
باید عنوان داشت که سالانه بیش از 25هزار میلیارد تومان کالاي قاچاق 
از گمرك به عنوان مبادي رســمي کشور وارد ایران مي شود که این 
حجم از کالا باید با هزاران کانتینر از گمرك وارد شود. در این بین در 
شرایطي گمرك ایران به عنوان مبادي رسمي ورود کالا بطور طبیعي 
شناخته مي شود که از این پس گمرکات را باید به عنوان شاهراه ورود 
کالاي قاچاق به ایران دانست زیرا در سال بیش از 25هزار میلیارد کالا 

با هزاران کانتینر از این محل وارد کشور مي شود.
افزايش خط فقر و ادعای تورم تک رقمی

جهان صنعت
این روزنامه اصلاح طلب از بی تفاوتی مردم به کاهش تورم خبر داده 
است: بی آنکه بخواهیم به تبعیت از مخالفان سیاسی دولت تلاش های 
دولت یازدهم در بهبود برخی شاخص های اقتصادی از جمله تک رقمی 
شــدن تورم را نادیده بگیریم اما این واقعه تاثیری در بهبود وضعیت 
معیشــتی مردم نداشته است. از دیدگاه علم اقتصاد تک رقمی شدن 
تورم در کشور واقعه بسیار مهمی است که تحقق آن را باید به دولت 
آقای دکتر روحانی تبریک گفت اما بنا به دلایلی چند عامه مردم که 
با علم اقتصاد آشنایی ندارند و اثرات مثبت تک رقمی شدن تورم را در 
وضعیت معیشت خود احساس نمی کنند، نسبت به این واقعه بی تفاوتند 

و از این بابت ابراز خوشحالی نمی کنند.
 متاسفانه مشــاهده می کنیم که مردان اقتصادی دولت به جای 
آنکه بیایند با زبان قابل فهم برای همه توضیح دهند که معنا و مفهوم 
تک رقمی شــدن تورم چیســت و چه خیرات و برکاتی برای زندگی 
آنها و اقتصاد کشــور دارد انگار که مردم، دانشــجویان آنها در مقطع 
کارشناســی ارشد رشته اقتصاد هســتند، تمام مشکلات اقتصادی، 
گرانی ها و فشارهای هزینه زندگی که بر مردم وارد می شود را نادیده 
می گیرند و در پاسخ به اعتراض هایی که نسبت به وجود این مشکلات 
صورت می گیرد، تنها به گفتن این جمله تکراری که کاهش نرخ تورم 
به معنی کاهش قیمت ها نیست، بسنده می کنند و ماموریت خود را 

در پاسخگویی به مردم تمام شده می دانند.
آنها حتی به انتقادهای بعضی کارشناســان اقتصادی بی طرف و 
مستقل که می گویند کاهش نرخ تورم به قیمت تشدید رکود اقتصادی 
حاصل شــده و با وجود این کاهش، حجم نقدینگی به شدت افزایش 
یافته و از مرز هزار تریلیون تومان هم فراتر رفته است، پاسخ روشنی 

نمی دهند و علنا در این ارتباط سکوت پیشه می کنند...
بررســی کنید ببینید مشکل این گرانی ها و افزایش قیمت ها که 
هزینه خورد و خوراك تا دیگر نیازهای اولیه مردم را تا حد گران ترین 
پایتخت هــای اروپایی و آمریکایی نظیر لندن و پاریس و نیویورك و 
تورنتو افزایش داده است، چیست و در کجا ریشه دارد. پس این همه 
درس اقتصادی که آقایان در داخل و خارج کشور خوانده و بابت آن از 
آن همه مزایا برخوردار شده اند، به چه درد می خورد. بیایید برای یک 
بار هم که شده با مشکلات اقتصادی کشور و وضعیت معیشت مردم 
به جای تئوری پردازی های آکادمیک که مصداق همان نوشــتن طرز 

صحیح املای کلمه قیمه است، با واقع بینی برخورد کنید.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

کوتاه اقتصادی

قیمت بازارنوع سکه
1/112/500سکه تمام طرح جدید
1/118/000سکه تمام طرح قدیم

573/000نیم سکه
299/000ربع سکه

182/000گرمی
113/920هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3550دلار
3998یورو
4720پوند

1218لیر ترکیه
974درهم امارات

مديرعامل بانک مســکن  
اذعان کرد اين بانک 5 درصد 
منابع مســکن مهر را صرف 
جمله  از  بانکی  ديگر  تکالیف 

پرداخت سود می کند.
دیروز  بت شکن  هاشم  محمد 
در نشســت خبری خود به سؤال 
خبرنگار اقتصــادی کیهان درباره 
انحــراف 8 هزار میلیــارد تومانی 
منابع بانک مسکن اینگونه پاسخ 
داد: واژه انحــراف منابع خصوصا 
در بانک های دولتی واژه مناسبی 
نیست بلکه عموما بانک ها 3 تا 5 
درصد سپرده ها را به صورت وجه 
نقد احتیاطــی در نزد خود حفظ 
می کنند تا برای ادای تکالیف بانکی 

پرداخت کنند.
وی افــزود: ما هــم در بانک 
مســکن 3 تــا 5 درصــد منابع 

از مســکن مهر می گیریــم و به 
بانک هایی که دچار مشکل هستند 
تسهیلات می دهیم تا صرف تکالیف 
دیگر بانکی مثل پرداخت ســود 

سپرده  کنیم.
وی مدعی شــد این اقدامات 
انحراف منابع بانک مسکن نیست!

خبرنگار ما در ادامه از مدیرعامل 
بانک مسکن درباره شکست طرح 
فروش قسطی مسکن پرسید که 
وی تلویحا وجود اشکالات در این 
طــرح را پذیرفت و اظهار کرد: ما 
این طــرح را عملیاتی کردیم و 2 
تا پروژه هم در حال نهایی ســازی 
اســت ولی حتما ممکن است این 
طرح کاستی هایی داشته باشد که 
باید تلاش کنیم تا این کاستی ها 

برطرف شود.
از  بت شکن در بخش دیگری 

نشست خبری خود با اعلام اینکه 
از روز شــنبه )دیروز( نرخ ســود 
تســهیلات صندوق پس انداز یکم 
تک رقمی شــده است گفت: ما از 
همین امروز کاهش نرخ ســود را 
به 1255 شــعبه بانک مسکن در 
سراسر کشور ابلاغ و اجرا کرده ایم.

وی با اذعان به اینکه تا پیش 
از این قسط تسهیلات مذکور بالا 
بوده گفت: با توجه به کاهش سود 
بانکی روند کاهشی سود تسهیلات 
صندوق پس انداز یکم هم کاهش 
یافت و بر این اساس این نرخ برای 
بافت فرسوده 8 درصد و برای سایر 

مناطق شهری 9/5 درصد است.
به گفته بت شکن مبلغ قسط 
برای تسهیلات 60 میلیون تومانی 
)که به طور متوســط در ســطح 
کشــور در نظر گرفته شده است( 
در بافت های فرســوده شهری به 
512 هزار تومان و تســهیلات با 
نرخ 9/5 درصــدی به 557 هزار 

تومان کاهش یافت.
همچنیــن در تهران اقســاط 
تســهیلات 80 میلیونی با نرخ 8 
درصد 683 هــزار تومان و با نرخ 
9/5 درصد 732 هزار تومان است.

اقساط تسهیلات 40 میلیون 
تومانی هم با نرخ ســود 8 درصد 
341 هــزار تومان و با نرخ ســود 
9/5 درصد 371 هزار تومان است.

مدیرعامــل بانــک مســکن 
ارقام  ایــن  همچنین گفــت که 

پلکانی اســت و به تدریج افزایش 
می یابد. همچنین تعداد اقســاط 
144 ماهه است. وی همچنین در 
پاسخ به سؤال فارس درباره شمول 
نرخ ســود جدید برای کسانی که 
امروز موعد دریافت تسهیلاتشان 
است گفت: این تسهیلات مشمول 
آنهایــی که از امروز آن را دریافت 
می کنند می شود بنابراین کسانی 
که از گذشــته حساب باز کرده و 
امروز مشــمول دریافت هستند، 
تسهیلات با نرخ سود 9/5 درصد 

دریافت می کنند.
به گفتــه بت شــکن آخرین 
آمار متقاضیان دریافت تسهیلات 
80میلیون تومانی در کل کشــور 
68هزار و 786 فقره است. این طرح 
بیش از یکسال است که راه اندازی 

شده است.

رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور گفت: آزمون 19 هزار 
و 400 متقاضی اســتخدام در دولت که قرار بود 19 شهريور برگزار شود 

لغو شد.
جمشید انصاری در گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره وضعیت استخدام های 
دولتی اظهار کرد: مجوز اســتخدام به آموزش و پرورش داده شده و باید فرآیند 
اداری آن طی شــود. تقسیم بندی مناطق و رشته ها زمان بر بوده و روال آن طی 

می شود و طبق زمان بندی استخدام ها انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه فرآیند ثبت نام 19 هزار و 400 متقاضی استخدام انجام شده 
است افزود: قرار بود آزمون این استخدام ها 19 شهریور ماه باشد اما تصمیم بر این 
شــد که با آزمون فرهنگیان برگزار شود. این استخدام ها برای همه دستگاه های 

متقاضی بود.
رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور ادامه داد: مجوز استخدام معلمان 
نیز صادر شــده و قرار بر این است که همه آزمون ها در یک تاریخ باشد، بنابراین 

پس از ثبت نام فرهنگیان، آزمون برگزار می شود.
انصاری خاطرنشان کرد: فعلا برنامه استخدامی دیگری تا پایان سال وجود ندارد.
وی درباره برنامه ســازمان امور اداری و اســتخدامی کشور برای عدم تکرار 
موضوع فیش های حقوقی و نجومی گفت: دولت سقف حقوق ها را برای دستگاه های 
حاکمیتــی و بنگاه ها و شــرکت های دولتی تعیین کرد. قبــلا نیز آنچه در مورد 
فیش های حقوقی عمل شــده یک بخش قابل توجه بر اســاس اختیارات قانونی 
بوده، اما معمولا از سقف این اختیارات استفاده شد که اکنون محدود شده است.
انصاری در مورد اینکه گفته شده هلال احمر نیز از مصوبه دولت تبعیت نمی کند، 
تصریح کرد: اطلاعی از این موضوع ندارم و از شما می شنوم، معمولا وقتی مصوبات 
دولت ابلاغ می شود، همه موظف هستند تبعیت کنند، اگر این طور باشد، تخلفات 

گزارش شده و رسیدگی می کنند.
وی در پاســخ به این ســؤال که چه دســتگاهی باید تخلفات را رسیدگی و 
گزارش دهد، گفت: وقتی قانون را برای مردم می نویســیم، فرض بر این است که 
اجرا می شود و دستگاه هایی بر اجرای آن نظارت می کنند که اگر تخلفی مشاهده 

شد، به مراجع ذیربط گزارش می دهند.
معاون رئیس جمهور در پاسخ به این سؤال که قانون تا پیش از این بوده، اما 
نظارتی صورت نگرفت، بیان داشت، دستگاه های نظارتی مانند دیوان محاسبات، 
ذی حســابان وزارت اقتصاد در دستگاه ها، سازمان بازرسی کل کشور و مدیریت 

دستگاه ها وظیفه نظارت دارند و باید نظارت کنند.
انصاری درباره وضعیت لایحه قانون مدیریت خدمات کشــوری گفت: لایحه 
قانون مدیریت خدمات کشــوری در کمیســیون های دولت نهایی شده و منتظر 

تصویب هیئت وزیران است.

اتحاديــه  مديرعامــل 
با  آبزيان  پرورش  تعاونی های 
اشاره به اينکه تنها 10 درصد 
ظرفیت های تولید میگو به کار 
صنعت  گفت:  می شود  گرفته 
میگو ظرفیت ايجاد 1/5 شغل 
و 3 شغل  به صورت مستقیم 
به صورت غیرمستقیم در هر 
غافل  ما  امــا  دارد  را  هکتار 

هستیم.
ارســلان قاسمی در گفت وگو 
بــا خبرگــزاری تســنیم، درباره 
اشــتغال زایی در صنعــت میگو 
گفت: در 5 اســتان کشور تکثیر 
و پــرورش میگو را داریم، تکثیر و 

پــرورش میگو نیز از روزی که در 
کشور شکل گرفت با نگاه صادراتی 
انجام شد، از همان سال های اول 
90 درصد میگو پرورشــی صادر 
شــد. در طی این ســال ها بخش 
اعظمی از دانش این کار توســط 
تولیدکنندگان بومی شــده است. 
یعنی صنعــت وارداتی تبدیل به 
صنعتی شده است که مردم دانش 

فنی آن را دارند.
وی ادامه داد: 4 استان جنوبی 
که در کشــور قابلیــت این کار را 
دارند، متأســفانه در 3 اســتان با 
وضعیت مناسبی روبه رو نیستند،  
ما در اســتان بوشــهر با وضعیت 

مطلوب اشــتغال روبه رو نیستیم 
اما وضعیت بد هم نیست و حدود 
65 درصــد میگو کشــور در این 
استان تولید می شود. در 3 استان 
خوزســتان، هرمزگان و سیستان 
و بلوچســتان با وجود آماده بودن 
مناسبی  وضعیت  زیرســاخت ها 
نیســت و عملًا با بحــران مواجه 

هستیم. 
در چابهار بیــش از 5 هکتار 
اراضی برای پرورش میگو ساخته 
شده اســت. در آنجا دچار چالش 
فراوان هستیم. در استان خوزستان 
درگیر مسائل و مشکلات متعدد 
در زمینه تولید هســتیم. هزاران 

شــغل در صنعت میگو در آستانه 
تعطیلی است.

قاســمی گفــت: در چوئبده 
آبادان وضعیت نیز وضعیت مناسب 
نیست. در هر هکتار پرورش یک تا 
یک و نیم فرصت شغلی مستقیم، 
و ســه فرصت شغلی غیرمستقیم 

ایجاد می شود.
 این زیرساخت ها وجود دارد اما 
برنامه ای برای استفاده از ظرفیت 

این بخش ها وجود ندارد. 
در آبــادان تنهــا 10 درصد 
در  اســتفاده می شــود.  ظرفیت 
استان سیستان و بلوچستان کمتر 
از یــک درصد ظرفیــت در حال 

استفاده اســت. یکی از مشکلات 
این اســت که هنوز مشکلات این 
بخش حل نشــده است به سراغ 

برنامه ریزی های جدید می رویم.
مدیرعامل اتحادیه سراســری 
شرکت های تعاونی تکثیر و پرورش 
میگــو و ماهی با اشــاره به اینکه 
99 درصد فعالیت های کشاورزی 
از ســوی تعاونی ها انجام می شود 
بیــان کرد: تنها حــدود 1 درصد 
فعالیت های کشــاورزی در دست 

دولت است. 
قبل از آنکه سیاست های اصل 
44 ابلاغ شــود، بخش کشاورزی 
در اختیار بخش تعاونی بوده است. 

یعنی تولید، بــازار و صادرات در 
بخش غیردولتی بوده است.

وی بــا بیان اینکه بیش از 75 
درصد تولیدات بخش کشــاورزی 
در اختیــار تعاون اســت افزود: با 
وجود اینکه 99 درصد فعالیت های 
کشاورزی در اختیار تعاونی و غیر 
دولتی اســت، حــدود 80 درصد 
تصمیم گیری ها از سوی دولت است 
که این مسئله مغایر با سیاست های 

اقتصادی مقاومتی است. 
بهره وری در بخش کشاورزی 
به دلیل عقب ماندگی ســنتی در 
این بخش نسبت به استاندارد ملی 

و جهانی پایین است.

پژوهش های  مؤسســه 
اقتصــاد  و  برنامه ريــزی 
بیش  کرد:  اعلام  کشاورزی 
از 50 درصد اراضی کشاورزی 
کشور در معرض تبديل شدن 

به بیابان است.
مؤسســه  گــزارش  بــه 
و  برنامه ریــزی  پژوهش هــای 
اقتصاد کشــاورزی و توســعه 
با  پژوهشی  نتیجه  روســتایی، 
عنوان تحلیل اســتفاده از مواد 
شیمیایی بر منابع پایه و محیط 

زیست منتشر شد.
صورت  مطالعات  براســاس 
گرفتــه در ســال های اخیــر، 
طبیعی  منابع  تخریــب  میزان 
خسارت  و  کشور  تجدیدشونده 

ناشی از آلودگی مجموعاً 5 درصد 
کل درآمد ناخالص ملی برآورد 
شده اســت. میزان آلودگی هوا 
در شهرهای بزرگ به ویژه تهران 
از اســتانداردهای جهانی بالاتر 
اســت، منابع دریایی در نتیجه 
بهره برداری های بی رویه و افزایش 
آلودگی ها به شــدت در معرض 
تخریــب قــرار گرفته اند. منابع 
آب های ســطحی، زیرزمینی و 
همچنین خاك در نتیجه استفاده 
بی رویه و ورود انواع آلاینده ها از 
نظر کمی و کیفی تنزل یافته و 
به عنوان یک چالش اساســی، 
بسیاری از جوامع را تحت تأثیر 

قرار داده است.
اراضی حاصل خیز موجود نیز 

در نتیجه ســوءمدیریت به طور 
مرتب، حاصلخیزی و بهره دهی 
خــود را از دســت می دهنــد. 

حدود 45 درصد اراضی کشــور 
بارش کمتر  با  را سرزمین هایی 
از 150 میلی متر تشکیل داده و 

بیش از 50 درصد اراضی کشور 
در معرض تبدیل شدن به بیابان 
است. اکثر مراتع بیش از ظرفیت 

تحمل خود مورد چرا قرار گرفته 
و به تدریج قابلیت های آنها تنزل 
می یابد. کاهش و پیشــگیری از 
تولید آلاینده ها و تخریب منابع 
پایــه در فرآیندهــای تولیدی، 
زیربنایــی و خدمات و بازنگری 
و اصلاح در راهبرد سیاســت ها، 
برنامه ها و طرح های ملی و قوانین 
مرتبط و اثرگذار بر محیط زیست 
در بخش های صنعت، کشاورزی، 
آب، حمل و نقل، انرژی، عمران 
شــهری و روســتایی به منظور 
مقابله با روند رو به رشد تخریب، 
مجموعه راه حل هایی است که 
در جهت رسیدن به توسعه پایدار 
برای هر یک از زیربخشهای منابع 

پایه باید به آن توجه شود.

نايب رئیس اتاق بازرگانی ايران 
و چین گفت: واکاوی دقیق نشان 
می دهد در 3 سال فعالیت دولت 
تدبیر و امید سهم ايران در تجارت 
جهانی به صفر نزديک شده است.
مجیدرضــا حریــری نایب رئیس 
اتاق بازرگانی مشترك ایران و چین به 
»نسیم آنلاین« گفت: این که صادرات 
غیرنفتی ما بر وارداتمان پیشی بگیرد 
اتفاق بســیار خوبی اســت، اما سؤال 
اینجاست که آیا ما همیشه می توانیم 

به آن افتخار کنیم؟
وی خاطرنشان کرد: پیشی گرفتن 
صادرات بر واردات وقتی ارزشمند است 
که سهم ما از تجارت جهانی کم نشده 
باشد. در سه ســال گذشته علی رغم 
مثبت شــدن تراز تجاری، سهم ایران 

در تجارت جهانی کاهش چشمگیری 
پیدا کرده است.

ایــن عضو اتــاق بازرگانی عنوان 
کــرد: در حال حاضر وضعیت تجارت 
خارجی کشور به قدری بد شده که با 
احتساب نفت هم سهم ما به کمتر از 
0/4 درصد رسیده است.حریری گفت: 
در دولت آقای روحانی هم صادرات ما 
کاهش پیدا کــرده و هم وارداتمان با 
افت مواجه شد. دلیل این کاهش هم 
به غیر از نوسانات قیمت نفت، برخی 
از فرآورده های خام و برخی از مسائل 
سیاســی، رکود عمیقی اســت که بر 
اقتصاد ایران طی 1100 روز گذشته 
ســایه انداخته است. وی تصریح کرد: 
در حال حاضر تقاضای صنایع ما برای 
واردات مواد اولیه، کالاهای واسطه ای 

و کالای لازم بــرای تولیــد با کاهش 
چشــمگیری مواجه شــده و ظرفیت 
تولید ما به گــواه خود دولتمردان به 

زیر 50درصد رسیده است.
نایب رئیس اتاق بازرگانی مشترك 
ایــران و چین بیان کرد: این یعنی به 
همان نسبت ماشین آلات و مواد اولیه 
هم کمتر خریداری می شــود، چون 
بیش از 80 درصد واردات ما کالاهای 
اساسی، مواد اولیه، کالاهای واسطه ای، 
سرمایه ای و ماشین آلات است. کالاهای 
مصرفــی تنها 10 درصــد از واردات 

رسمی ما را تشکیل می دهد.
حریری بر همین اســاس گفت: 
بنابراین دلیل اصلی کاهش چشمگیر 
ســهم ایران در تجارت جهانی رکود 
گســترده ای است که بر اقتصاد ایران 

ســایه انداخته اســت. درحال حاضر 
تولید داخلی ما در بازار فروش نمی رود، 
چون تقاضای خرید کم است. همچنین 
قدرت خرید مردم ما کاهش پیدا کرده 
و کالاهای خارجی هــم اجازه نفس 

کشیدن به تولید ملی را نمی دهند.
وی با انتقاد از کاهش سهم ایران 
در تجارت جهانی طی سه سال گذشته 
اظهــار کرد: در دولــت آقای روحانی 
درحالی ســهم ما از تجــارت جهانی 
به کمتــر از 0/4 درصد رســیده که 
جمعیت ما 1/2 درصد از جمعیت دنیا 
را تشــکیل می دهد. هنوز هم با همه 
تفاسیر اقتصاد ایران جزو 20 اقتصاد 
برتر جهان است، بنابراین سهم ما باید 
در تجارت بین الملل افزایش یابد. در 
سه سال گذشته با توجه به جمعیت و 

وضعیت اقتصاد کشور باید سهم خود 
در تجارت بین الملل را تا سه برابر رقم 
فعلی افزایش می دادیم. ولی در 1100 
روز گذشته مجموع تجارت خارجی ما 

روز به روز در حال کاهش است.
این عضو اتاق بازرگانی افزود: در 
دولت قبل هم وضعیت چندان بهتر از 
امروز نبود اما متأســفانه در سه سال 
گذشته این وضعیت بدتر شد. بنابراین 
در حال حاضر نمی توانیم به پیشــی 
گرفتن صــادرات غیرنفتی از واردات 

افتخار کنیم.
حریــری بیان کرد: بهتر اســت 
دولتمــردان برای افتخــار کردن به 
دنبال افزایش ســهم ایران در تجارت 
جهانی باشند و دلشــان را به مثبت 
شــدن تراز تجاری خــوش نکنند. ما 

باید به سهم اصلی خودمان در کیک 
تجارت بین الملل برســیم و آن زمان 
با مثبت شــدن تراز تجاری شــرایط 
رونــق اقتصادی را فراهم کنیم. با این 
تفاسیر دولت حسن روحانی علی رغم 
شعارهای فراوان در زمینه تعامل با دنیا 
و همچنین زمینه چینی برای حضور 
بیش از 200 هیئت اقتصادی و تجاری 
در ایران عملکرد نه تنها پیشرفت در 
بهبود مناسبات اقتصادی کشور ایجاد 
نکرده بلکــه وضعیت تجارت خارجی 
کشور را بحرانی کرده است. باید دید 
دولتمردان تا چه زمانی خود را پشت 
مثبت شدن تراز تجاری پنهان می کنند 
و از روبه رو شــدن با واقعیت تجاری 
خارجی ایران طی ســه سال گذشته 

فرار می کنند؟!

بــه  مــردم در واکنــش 
در  راه  وزير  اخیر  فرافکنی های 
رابطه با مسکن مهر گفتند: قصه 
ما و دولت مشــابه رابطه دولت 
يازدهم و غربی ها در قضیه برجام 
شده است! همه چیزمان را داديم 
اما دولت بدعهدی می کند و دائماً 

دبه در می آورد.
بــه گزارش تســنیم، وزیر راه و 
شهرسازی در حالی وارد چهارمین 
ســال حضورش در ایــن وزارتخانه 
می شود که بدون ارائه راهکارمناسب، 
همچنان پیکان تند انتقاد را به سمت 

مسکن مهر نشانه رفته است.
عباس آخوندی که پیش از این 
در جلســه رأی اعتماد در مجلس، 
خود را ایده پرداز اصلی طرح مسکن 
مهــر خوانده و متعهــد به اتمام آن 
شده بود در جدیدترین حمله ای که 
به مسکن مهر داشته آن را مغایر با 
حرمت انســانی اعلام کرد و گفت: 
در مســکن مهر به بســتر فرهنگی 
و اجتماعی و حرمت انســانی افراد 
توجه چندانی نشده و به نوعی با نگاه 
کالاگرایانه به انســان دارای حرمت 

نفســانی مواجه هستیم... این تصور 
کــه 100 هزار نفــر را در جایی که 
فاقد ســابقه ساخت و ســاز بسیار و 
فرهنگی  لازم  زیرساخت های  بدون 
و اجتماعی است جای دهیم نگاهی 
اســت  انســان هایی  به  کالاگرایانه 
کــه دارای تعلق و حرمت نفســانی 
هستند و می توان گفت طرح مسکن 
مهر بزرگترین مداخله دولتی در امر 
مســکن خانوارهای ایرانی بوده که 

سابقه نداشته است.
در ادامــه نوبت بــه معاون وی 
در شــرکت عمران شهرهای جدید 
رســید. نریمان در مراسم افتتاح 8 
هزار مســکن مهر پرند در حالی که 
پس از گذشت سه سال از عمر دولت 
همچنان مردم چشم انتظار تحویل 
خانه های خود هستند، بطور ضمنی 
بی توجهی دولت یازدهم به مسکن 

مهر را منکر شد!
از  رابطه شــماری  در همیــن 
متقاضیان مســکن مهر با انتقاد از 
بدعهدی دولت یازدهم به اظهارات 
آنها واکنش نشان داده و وعده های 
داده شده دراین باره را گوشزد کردند 

و در پاسخ به  ادعای وزیر راه و معاون 
وی در خصوص توجه دولت یازدهم 
به خریداران  و متقاضیان مسکن مهر 

نکات قابل توجهی را یادآور شدند.
دولت دبه می کند!

یکی از متقاضیان این طرح ملی 
گفته است: سه سال است که آورده 
خود را تمامــاً پرداخت کرده ایم اما 
خبری از تحویل مسکن مهر نیست. 
قصه ما و دولت مشابه رابطه ایران و 
آمریکا در ماجرای برجام شده! ما همه 
چیزمان را دادیم اما دولت بدعهدی 
می کنــد و دائماً دبــه در می آورد و 

مسکن مهر را تحویل نمی دهد.
متقاضی دیگر مسکن مهر اظهار 
داشــت: اکثر متقاضیــان، نه تنها 4 
سال پیش آورده را تکمیل کرده اند 
بلکه یکــی دوبار هم افزایش قیمت 
دادند که آن را هم پرداخت کردیم. 
به جــای این حرف ها خانه هایمان را 

تحویل بدهید.
بخشــی، یکی دیگر از مخاطبان 
مسکن مهر نوشــت: مگر واحدهای 
فاز 3 که در دولت قبل تحویل داده 
شده اند با امکاناتی غیراز این تحویل 

شده اند. تأخیر در اتمام پروژه به دلیل 
عدم تکمیــل آورده متقاضیان هم 
نخ نما و قدیمی است. قاطبه متقاضیان 
مبالغی بیش از آنچه وعده بود واریز 
کرده اند. چرا جنــاب آخوندی وزیر 
محترم حتی یــک بار هم قدم رنجه 
نکردند بــر بی مهری مســکن مهر 
نظارت نکردند. همــه می دانیم این 
چند مصاحبــه و وعده و وعید برای 
انتخابات پیش رو اســت و بعد از آن 

چهار سال دیگر باید انتظار بکشیم.
مخاطبی که نام »ناامید« را برای 
خود برگزیده است هم می نویسد: از 
سال 91 مبلغ 37 میلیون به حساب 
مسکن مهر فاز 8 پردیس پول واریز 
کردم با اینکه آورده ام تکمیله هنوز 
انتخاب واحدم نداشتم. مسکن مهر 
دقیقاً 4 ســاله که هیچ پیشــرفتی 
نداشــته و هرچه در این چهار سال 
انتظار کشیدیم بی فایده بود. متأسفانه 
دولت بی تدبیــر در اوج جابه جایی 
سود  تابستان(  )یعنی  مســتأجران 
بانکــی را کم کرد تا قشــر ضعیف 
عملًا آواره کوچه ها و خیابان شوند. 
ناامیدی موج می زند، اما هیچ وقت در 

روی یک پاشنه نمی چرخد.
بی اعتمادی 

به وعده های دولت
رامیــن نوایی کــه او نیز مانند 
دیگران در صف تحویل مسکن مانده 
اســت اعتقاد دارد: دولت در این 3 
ســال کاری با متقاضیان کرده که 
اطمینان به طور کل از بین رفته، لطفاً 
برای برگرداندن اطمینان حسن نیت 
خود را نشان دهید وگرنه متقاضیان 
هیچ پول اضافه ای پرداخت نخواهند 
کرد، شما می توانید حسن نیت خود 
را با برداشتن سود مشارکت و اعلام 
قیمت منصفانه واحدهای فاز 5 و 8 

به ما نشان دهید.
یکی دیگــر از متقاضیان به نام 
الهام نیز می گوید: الآن 12 ماه است 
که قسط خانه ای را پرداخت می کنم 
که حتی یــک بار هم آن را ندیده ام. 
کجای این کار عدالت است؟ 4 ساله 
ما را به بازی گرفته اند، عرصه زندگی 
برایمان خیلی ســخت شد ... سواره 
از پیاده خبر ندارد و ســیر از گرسنه. 
مطمئناً نمی توانند درك کنند در این 
4 سال با چه بدبختی پول جور کردیم.

معصومه کتابفروش که یک بانوی 
سرپرست خانوار است نوشته است: 
از ســال 91 تا امروز همه داروندارم 
را صــرف هزینه های مســکن مهر 
کردم برای واریزی ها به این امید که 
بتوانم از این راه خانه دار شــوم... که 
به عنوان سرپرست خانوار  برای من 
خیلی مشــکل بود ...الآن هم درگیر 
اجاره خانه و صاحب خانه هســتم و 
مشکلاتم زیاد است. لطفاً مسکن های 
مهــر را تحویل دهیــد و ما را مورد 

بی مهری قرار ندهید.
گفتنی است عباس آخوندی از 
وزرای دولــت یازدهم اســت که به 
جای پرداختن به مشکلات اساسی 
مــردم در حوزه کاری خود، مدام به 
اظهار نظر در حوزه های غیرمرتبط با 
مأموریت وزارتخانه خود می پردازد. 
وی کــه پیش از این مســکن مهر 
را مزخــرف خوانده بــود، با توهین 
چندباره به این طــرح ملی و مورد 
علاقــه مردم، در ظاهــر چند طرح 
جایگزیــن برای این پــروژه معرفی 
کرد که یکی پس از دیگری شکست 

خوردند.

مديرعامل بانک مسکن در پاسخ به کیهان:

5 درصد منابع مسکن مهر را صرف تکالیف دیگر بانکی می کنیم!

مؤسسه پژوهش های برنامه ريزی و اقتصاد کشاورزی اعلام کرد

نیمی از زمین های کشاورزی در معرض تبدیل شدن به بیابان

مديرعامل اتحاديه تعاونی های پرورش آبزيان:

صنعت میگو تنها با 10 درصد ظرفیت فعالیت می کند

رئیس سازمان امور اداری و استخدامی خبر داد

لغو آزمون استخدامی دولت

گلايه های مردم 

همه چیزمان را برای مسکن مهر دادیم اما دولت بدعهدی می کند

نايب رئیس اتاق بازرگانی ايران و چین:

سهم ایران در تجارت جهانی طی 3 سال اخیر به صفر نزدیک شده است

* بانک مرکزی به مناسبت اعیاد قربان و غدیرخم از طریق شعب منتخب 
بانک های عامل اسکناس و مسکوك نو توزیع می کندبه گزارش روابط عمومی 
بانک مرکزی، شــعب منتخب بانک های ملی ایران، صادرات ایران، ملت و 
کارآفرین اســکناس نو 5.000 ریالی و 10.000ریالی و مسکوك نیکل از 
تاریخ 24 الی 29 شــهریورماه توزیع خواهند کرد. ضمناً اطلاع رسانی در 
خصوص نحوه توزیع اســکناس در سایر شهرستان ها با هماهنگی ناظران 

پولی از طریق روابط عمومی بانک ها و شعب منتخب انجام خواهد شد.
* فروش بلیت قطارهای مســافرتی رجا که حدفاصل روزهای 11 
تا 30 مهر امســال حرکت خواهند کرد، آغاز شد. بر اساس اعلام 
اين شرکت از ســاعت 10.30 صبح ديروز فروش بلیت قطارهای 
مسافرتی رجا آغاز شده و متقاضیان می توانند به طور هم زمان از 
طريق اينترنت و مراکز فروش حضوری بلیت نسبت به خريد بلیط 
قطارهای مســافرتی اقدام کنند. اين فروش به طور همزمان و با 
نرخ يکسان در تمامی محورها به فروش  خواهد رسید و مسافران 
اين امکان را دارند که از طريق سامانه های بلیت فروشی نسبت به 

دريافت اطلاعات لازم اقدام کنند.
* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مراکز مخابرات شهید 
سعادتمند، پیروزی، شهید فرداسدی، هجرت و دکتر حسابی از تاریخ 14 
شهریور ماه آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی شرکت مخابرات استان 
تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین در مرکز مخابرات 
شهید سعادتمند با پیش شماره های 4420 الی 4429 و 4438 در محدوده 
خیابان های شــهید گلاب، چوب تراش، شیخ فضل ا... نوری و محمد علی 
جناح، در مرکز مخابرات پیروزی با پیش شــماره های 3325، 3330 الی 
3336، 3378، 3379 و 3660 در محدوده خیابان های شکوفه، سیرجان، 
شهید برادران نور صالحی و کوچه های شهید اسماعیل منزه، اربابی و قریب 
و در مرکز مخابرات شهید فرداسدی با پیش شماره های 6600 الی 6609، 
6615 و 6619 در محدوده خیابان های دامپزشکی، دستغیب، بلوار استاد 
معین و بزرگراه یادگار امام، در مرکز مخابرات هجرت با پیش شــماره های 
3314، 3315، 3364، 3365 و 3380 الی 3384 در محدوده خیابان های 
شــهید موسوی، شهید تارخ، 15 متری سوم و چهارم و در مرکز مخابرات 
دکتر حسابی با پیش شــماره های 3961، 6510، 6511، 6514، 6517، 
6519 و 6559 در محدوده مرکز به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است.
* معاون برنامه ريزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی با تأکید 
بر اينکه 8 هزار میلیارد تومان از مطالبات گندمکاران باقی مانده 
است گفت: در حال مذاکره با دولت و سازمان مديريت و برنامه ريزی 
هستیم تا مطالبات گندمکاران در کوتاهترين زمان ممکن پرداخت 
شودعبدالمهدی بخشنده در گفت وگو با تسنیم، تصريح کرد تا چند 
روز آينده از طريق فروش اوراق مشارکت 3هزار میلیارد تومان از 
مطالبات گندمکاران تأمین و به آنها پرداخت می شود. وی گفت: برای 
پرداخت مطالبات گندمکاران به هر کجا که می توانستیم مراجعه 
و رايزنی کرده ايــم و امیدواريم که در مدت معقولی اين مطالبات 
پرداخت شود. وی در پاسخ به اين سؤال که زمان اين مدت معقول 
چه تاريخی است، گفت: امیدواريم تا پايان شهريور ماه تمام مطالبات 

گندمکاران پرداخت شود.

وزير اقتصاد ترکیه گفت: روسیه و ترکیه قرار است در مبادلات 
دو کشــور به ويژه در حوزه گردشگری از ارزهای رايج دو کشور 

يعنی روبل و لیر استفاده کنند.
به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از آناتولی، نیهاد زیبکی گفته است 
که روسیه و ترکیه به دنبال استفاده از ارزهای رایج دو کشور برای حذف 
سلطه دلار در بازارهای جهانی هستند. تعامل این دو کشور با استفاده از 

ارزهای ملی به ویژه در بخش های گردشگری خواهد بود.
وی افزود: مذاکرات فنی برای به کارگیری ارزهای ملی دو کشــور در 
تجارت طرفین پیشــرفت خوبی داشته و بانک مرکزی دو کشور در پی 
اجرایی کردن این مدل اســت. استفاده از ارزهای دو کشور به جای دلار 

در حوزه گردشگری یکی از اهداف اصلی آنهاست.
وزیر اقتصاد ترکیه تصریح کرد: هدف ما این است که شهروندان روسی 
که از ترکیه بازدید می کنند هزینه های خود را به روبل بپردازند و همچنین 
اجازه دهند تا گردشــگران ترکیه که از روسیه دیدار می کنند مبالغ را به 

لیر )پول رایج ترکیه( پرداخت کنند.
به گزارش فارس، طی یک ســال گذشــته بســیاری از کشورها به 
پیمان هــای پولی دوجانبه و چند جانبه به دنبال حذف ســلطه دلار در 
بازارهای جهانی هســتند آنها با این پیمان ها می خواهند ارزهای ملی را 
جایگزین دلار کنند. چین و روســیه پیشگامان این پیمان های دوجانبه 
بودند و تفاهم نامه های زیادی در این باره امضا شده است. دیگر کشورها 
هم این روند را ادامه می دهند. روز گذشته ایران و روسیه هم تفاهم نامه 
استفاده از پول های ملی به جای دلار امضا کردند. همچنین روسیه تصمیم 

دارد اوراق قرضه خود را از سال 2017 به یوان بفروشد.

وزير اقتصاد اردوغان اعلام کرد
حذف دلار از گردشگری

 بین روسیه و ترکیه


